

ՀՀ ԼՈՐՈՒ ՄԱՐԶ
Մարզկենտրոնը՝ Վանաձոր

RA Marz of LORI
The capital of marz-t. Vanadzor

Марз ЛОРИ РА
Центр марза-г. Ванадзор

Տարածքը	3789 քառ. կմ
Քաղաքային համայնքներ	8
Գյուղական համայնքներ	105
Գյուղական բնակավայրեր	122
<i>Teritory</i>	<i>3789 km²</i>
<i>Urban communities</i>	<i>8</i>
<i>Rural communities</i>	<i>105</i>
<i>Rural settlements</i>	<i>122</i>
Территория	3789 кв.км.
Городские общины	8
Сельские общины	105
Населенных пунктов	122

ՀՀ Լոռու մարզը տարածքի մեծությամբ երրորդն է հանրապետությունում՝ զբաղեցնում է հանրապետության տարածքի 12,7%-ը, բնակչության թվաքանակով՝ երկրորդը (ք. Երևանից հետո): Լոռու մարզի տարածքը զբաղեցնում է պատմական Հայաստանի Գուգարք նահանգի արևելյան կեսը (այս տարածքում X-XI դարերում գոյություն է ունեցել հայկական անկախ պետություն՝ Լոռու թագավորությունը, մարզի տարածքի մի մասը հանդիսացել է Չաքարյանների տոհմական կալվածքը): ՀՀ Լոռու մարզի կազմում ներառված են 8 քաղաքներ և 122 գյուղական բնակավայրեր: Բնակչության 59,3%-ը քաղաքաբնակ են:

Մարզի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է հանրապետության բնակչության ընդհանուր թվաքանակի 8,9%-ը:

The RA marz of Lori is the third by its size in the republic it occupies 12.7% of the republic's territory and is the second after Erevan by its population number.

The territory of this marz occupies the eastern half of Gougark state of historical Armenia (In X-XI cent. there existed the independent kingdom of Lori, a part of this territory once belonged to the dynasty of Zakaryans). Lori includes 8 towns and 122 rural settlements. The 59.3% of population resides in urban settlements.

The marz's population, according to the results of the census taken in RA in 2001 made 8.9% of the total population of the republic.

The town Vanadzor (former Mets Gharakilisa, 1935-92 - Kirovakan) is the capital of the marz. It is situated between Pambak and Bazum mountain chains, in the place, where the

Марз Лори РА третий по величине в республике - занимает 12,7% территории республики, второй (после г. Еревана) по численности населения. Территория марза Лори занимает восточную половину Гугаркской губернии исторической Армении (на этой территории, в X-XI веках существовало независимое Армянское государство-королевство Лори, часть территории области являлась родовым именем Закарянов). В состав марза Лори входят 8 городов и 122 сельских населенных пункта. 59,3% населения – городское.

Численность населения, согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 8,9% от общей численности республики.

Город Ванадзор (в прошлом Мец Каракилиса, 1935-92гг.- Кировакан), центр марза Лори.

Վանաձոր քաղաքը (նախկինում՝ Մեծ Ղարաքիլիսա, 1935-92թթ՝ Կիրովական) Լոռու մարզի մարզկենտրոնն է: Գտնվում է Փամբակ և Բազում լեռնաշղթաների միջլեռնային գոգավորությունում, Տանձուտ և Փամբակ գետակների միախառնման վայրում, ծովի մակերևույթից 1350մ բարձրության վրա: Հեռավորությունը Երևանից ավտոխճուղով 120կմ է, երկաթուղով՝ 224կմ:

Բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 107394 մարդ:

Սպիտակ քաղաքը գտնվում է Փամբակ գետի ափին, Երևանից 100կմ, իսկ մարզկենտրոնից 20կմ հեռավորության վրա: Զբաղեցնում է 1400հա տարածք: Քաղաքի ներկայիս տարածքում բնակավայրեր են եղել դեռևս մ.թ.ա III հազարամյակից սկսած:

Սպիտակ քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 14984 մարդ:

Ստեփանավան քաղաքը զբաղեցնում է 1666հա տարածք, գտնվում է ծովի մակերևույթից 1375մ բարձրության վրա: XVI-XVIII դարերում բնակատեղին կոչվել է Ջալալօղլի, իսկ 1930թ.-ին քաղաքը վերանվանվել է Ստեփանավան:

Ստեփանավան քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 16299 (առանց Արմանիս գյուղի) մարդ:

Տաշիր քաղաքը հիմնադրվել է 1834թ.-ին, որպես ռուսական աքսորավայր և կոչվել է Վորոնցովկա, ապրել են հիմնականում ռուսներ: 1937թ.-ից վերանվանվել է Կալինինո և գտնվել Սպեփանավանի շրջանի կազմում: 1961թ.-ից առանձնացել է որպես քաղաքատիպ ավան, 1983թ.-ից՝ հանրապետական ենթակայության քաղաք: Տաշիր է

rivers Tandzout and Pambak mix, 1350 m above sea level. It is 120 km from Yerevan by roadway, and 224 km by railway.

The population number of the town, according to the results of the census taken in RA in 2001 made 107394 people.

The town Spitak is situated on the bank of the river Pambak, 100 km from Yerevan, and 20 km from the marz capital. It occupies the territory of 1400 hectares. Settlements had existed in the present territory of the town since the III mill. B.C.

The population number of the town, according to the results of census in RA taken in 2001 made 14984 people.

The town Stepanavan occupies the territory of 1666 hectares and is situated 1375 m above sea level. In XVI-XVIII century it was named Jalaloghli, and was renamed to Stepanavan in 1930.

The population number of the town Stepanavan, according to the results of the census taken in RA in 2001 made 16229 people (excluding village Armanis).

The town Tashir was founded in 1834, as a place for Russian exiles and was named Vorontsovka were mainly Russians lived. In 1937 it was renamed to Kalinino and included in the district of Stepanavan. In 1961 it was separated as a town like settlement and in 1983 as a town. It was named Tashir in 1991. In the present territory of the town Armenian settlements had existed since the III mil. B.C. The population number of the town, according to the results of the census taken in RA in 2001 made 9538 people.

The town Alaverdi is situated on the bank of the river Debed, 167 km from Yervan. The mines of copper of Alaverdi have been used since the Copper Age. At the end

Находится на высоте 1350 м над уровнем моря, на месте смешивания речек Тандзут и Памбак, в котловане горных цепей Базум и Памбак. Расстояние от Еревана по автомагистралям – 120 км, а по железной дороге – 224 км.

Численность населения согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 107394 человек.

Город Спитак находится на берегу реки Памбак, на расстоянии 100 км от Еревана и от центра марза. Занимает территорию в 1400 га. На нынешней территории города, селения были начиная еще с III тысячелетия д.н.э.

Численность населения города Спитак, согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 14984 человек.

Город Степанаван занимает территорию в 1666 га., находится на высоте 1375 км над уровнем моря. В XVI-XVIII веках, селение называлось Джалалоглы, а в 1930г. город переименован в Степанаван.

Численность населения города Степанаван, согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 16299 человек (без села Арманис).

Город Ташир основан в 1834г. как место для русских ссыльных и был назван Воронцовка, где проживали в основном русские. С 1937г. переименован в Калинино и находился в составе Степанаванского района. С 1961г. отделился как поселок городского типа, с 1983г. стал городом республиканского подчинения. Переименован в Ташир в 1991г. Еще с 3-го тысячелетия д.н.э. на вынешней территории города существовали поселения.

Численность населения

վերանվանվել 1991թվականին: Քաղաքի այժմյան տարածքում գոյություն են ունեցել հայկական բնակատեղիներ դեռևս մ.թ.ա III հազարամյակից: Քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 9538 մարդ:

Ալավերդի քաղաքը գտնվում է Դեբեդ գետի ափին, Երևանից 167կմ հեռավորության վրա: Ալավերդու պղնձի հանքավայրերն օգտագործել են դեռևս պղնձե դարաշրջանում, XVIII դարի վերջերին ֆրանսիացիներն այստեղ կառուցել են առաջին պղնձաձուլական գործարանը: Ալավերդի քաղաքը ձևավորվել է գործարանի կառուցումից հետո: Քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 16641 (առանց Ակներ գյուղի) մարդ:

Ախրալա քաղաքը գտնվում է Դեբեդի ձախ ափին, լեռնային դարավանդի վրա, Երևանից 185կմ հեռավորության վրա: Քաղաքի այժմյան տարածքում բնակատեղիներ գոյություն են ունեցել դեռ վաղնջական ժամանակներից:

Քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 2435 (առանց Առողջարանին կից գյուղի) մարդ:

Թումանյան քաղաքը գտնվում է Դեբեդի աջ ափին՝ Երևանից 152կմ հեռավորության վրա: Քաղաքի տարածքի հնագույն ժամանակներից բնակեցված լինելու մասին վկայում են բազում մատուռներն ու վանքերը: Հատկապես հայտնի է Քոբայր վանքային համալիրը՝ կառուցված VIII դարում:

Թումանյան քաղաքի բնակչության թվաքանակն, ըստ ՀՀ 2001թ. մարդահամարի արդյունքների, կազմել է 1909 (առանց Քոբեր կայարան

of the XVIII century French people had constructed the first copper-smelting factory here. The town was formed after the construction of the factory.

The population number of town **Alaverdi** made 16641 people (excluding village Akner), according to the results of the census taken in RA in 2001.

The town Akhtala is situated on the left of the river Debed, 185 km from Yervan. Settlements existed in the present territory from very ancient times.

The population number of the town made 2435 people (excluding village Aroghcharanin kits), according to the results of the census taken in RA in 2001.

The town Tumanyan is situated on the bank of the river Debed, 152 km from Yervan. Numerous monasteries and churches give evidence that this town has been populated since ancient times. The complex of Cobair monastery, constructed in the VIII century, is especially famous.

The population number of this town made 1909 people (excluding village Cober), according to the results made in RA in 2001.

The town Tumanyan is situated on the left bank of the river Debed 203 km from Yerevan. The population number of the town made 753 people (excluding village Bendik and Akhtala), according to the census taken in RA in 2001.

города Ташир, согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 9538 человек.

Город Алаверди находится на берегу реки Дебет на расстоянии в 167 км. от Еревана. Месторождения меди г.Алаверди использовались еще в медном веке. В конце 18-го века французы построили здесь первый завод по плавке меди. Город Алаверди был образован после строительства завода.

Численность населения города согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 16641 человек (без села Акнер).

Город Ахтала находится на левом берегу реки Дебед, на расстоянии в 185 км. от Еревана. На нынешней территории города поселения существовали с давних времен.

Численность населения города согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 2435 человек (без села Арохчаранин кич).

Город Туманян находится на правом берегу Дебеда на расстоянии 152 км. от Еревана. Многочисленные церкви свидетельствуют о заселенности территории города с давних времен. Особенно известен монастырский комплекс Кобайр, построенный в 8-ом веке.

Численность населения города Туманян согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 1909 человек (без села станция Кобер).

Город Шамлух находится на левом берегу реки Дебед, на расстоянии в 203 км. от Еревана.

Численность населения города Шамлух согласно результатам переписи населения РА 2001 г., составила 753 человек (без сел Ахтала и Бендик).

գյուղի) մարդ:

Շամիրոյ քաղաքը

գտնվում է Դեբեդ գետի ձախ
ափին՝ Երևանից 203կմ
հեռավորության վրա: Քաղաքի
բնակչության թվաքանակն, ըստ
ՀՀ 2001թ. մարդահամարի
արդյունքների, կազմել է 753
(առանց Ախթալա և Բենդիկ
գյուղերի) մարդ: